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Notulen opleidingsraad 14 oktober 2023 
La Place De Meern Utrecht 
 
 
Aanwezig : Erik Kopp (voorzitter GVM), Geert Jonker (penningmeester GVM), Nico van den 

Broek (examenplanner DHM), Kees Kammeraat (opleidingscoördinator), Harrie 
Mühren (voorzitter examencommissie DHM) , Jan Kugel (Gr), Sietse Pot (Gr), Piet 
van Doorn (ledenadministratie),  Amber Janssen (ZH), Gert Tutert (Ov), Ada Meurs 
(vertrouwenspersoon), Annemie Driessen (afdelingscoördinator), Eddy Blenke 
(secretaris examencommissie DHM), Gerard Troost (RCE), Jan Wieffer 
(verzekeringen), Hans Gijsbers (LB), Hans Meulenberg (LB), Hans Kalkhoven (NB), 
Hans Scheffer (DHM), Erik Kateman (veiligheidscoördinator), Harke Slagter (Ut), Arie 
Verhoeff (Ut), Ramon Kroes (Jong Ambacht), Teunis Bleijenberg (Jong Ambacht), 
Corneel Droogers (Zl), Michel Dellebeke (Zl), Joop Kruizinga (Gld), Gerard Snijders 
(Gld), Simone Verscheure (NH), Roelant van Eijk (Dr), Fred Bloemendaal (Dr), 
Winfried Feliks (juridisch adviseur), Wilma Dondergoor (examencoördinator GVM) 

Afmeldingen : Tom Kreuning (secretaris GVM), Peet Wessels (communicatie GVM) 
 
 
1. Opening en welkom 

De voorzitter opent de vergadering en heet allen welkom. Hij is positief verrast over de grote 
opkomst. In zijn eerste OR bleken er slechts 11 leden aanwezig. Nu zijn er 33 leden. Kennelijk 
willen de leden weten wat er gebeurt in de Opleidingsraad. Het betreft onderwerpen die ons allen 
gaan waarover gediscussieerd en besloten wordt. In de OR geldt het volgende stemrecht: landelijk 
bestuur, elke afdeling en de examencommissie van DHM hebben elk één stem. De overige 
aanwezigen geven advies, praten en discussiëren mee, maar de stemming is alleen voor de drie 
bovengenoemden.  Een speciaal woord van welkom voor Gerard Troost. Hij werkt bij Rijksdienst 
Cultureel Erfgoed (RCE) en er is het verzoek gekomen of hij als vertegenwoordiger van het RCE bij 
deze opleidingsraad mocht zijn.  
Agenda wordt vastgesteld. 
 

2. Notulen en actiepunten vorige vergadering, d.d. 11 maart 2023 
De notulen worden zowel redactioneel als naar aanleiding van besproken. 
Actiepunten worden bijgewerkt. 
Pagina 1: 
Nico van den Broek geeft aan dat contact voor de opgaves voor DHM-examens bij Wilma 
Dondergoor moet en niet bij de examenplanner DHM. 
Eddy Blenke meldt dat hij niet bij lijst van aanwezigen staat.  
Limburg heeft een aanvullende veiligheidsset gekocht: aanvulling: heeft dit niet gedaan. 
WhatsApp groep: Michel Dellebeke meldt dat Zeeland niet in deze groep zit. Wilma Dondergoor zal 
Zeeland toevoegen. 
 
Pagina 3:  
Actiepunt lid maalploeg: proces loopt. Een paar afdelingen moeten nog reageren. Actiepunt kan 
eraf. 
Actiepunt emailadressen: blijft nog even staan; komt terug 
 
Pagina 4: 
Fase 2:  . . . . En daarbij kan het afdelingsbestuur een reductie toestaan van maximaal 30 uur op de 
eerste 120 uur praktijk in fase 1 . . . . Toevoeging: fase 1: mensen die al lang meelopen en 
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deskundig zijn, hoeven niet opnieuw te beginnen. 
Punt 5: i.v.m. ziekte van Frans Hulzink wordt dit even aangehouden. 
DHM-exameneisen korenmolen: staat op de agenda. 
 
Pagina 5: 
Actiepunt: ligt bij afdelingsbesturen. Tot nu toe nog geen reactie binnen. Blijft staan. 
 
Pagina 6:  
Actiepunt: instructeurs namen doorgeven: staat op de agenda. 
Notulen zijn vastgesteld met dank aan Tom en Annemie. 
 

3. Bestuursmededelingen 
• Zoektocht nieuwe voorzitter: Erik Kopp heeft ongeveer een jaar geleden aangegeven dat hij op 

6 april 2024 stopt als voorzitter. Erik heeft een aantal mensen hiervoor benaderd om zijn 
functie over te nemen. Vorige week heeft hij contact gelegd met molenaar Eelco van Norren 
van molen De Ster in Utrecht. Hij heeft aangegeven dat hij het voorzitterschap wil overnemen 
van Erik. Hij wordt meegenomen in het proces van voorzitterschap. 

• Statutair is vastgelegd dat er een commissie moet bestaan bij voltallige afwezigheid van het 
bestuur. Hiervoor zijn de voorzitters van de afdeling Noord-Holland, Groningen en Noord-
Brabant aangewezen. Deze commissie moet uit tenminste 3 leden bestaan en heeft dezelfde 
rechten en plichten als het Gildebestuur. Ter vergadering worden de voorzitters van 
bovengenoemde afdelingen benoemd in de commissie van afwezigheid Gildebestuur. 
 

4. Verenigingszaken 
• Webshop 

Deze is nu leeg voor wat betreft kleding, vlaggen, banners en badges. Peet Wessels is bezig 
met een webshop die dit over gaat nemen. Het streven is om dit eind dit jaar gereed te 
hebben. De webshop gaat op dit moment nog niet samen met DHM. 
 

• Verklaring omtrent gedrag (VOG) 
Het Gilde is ANBI-instelling waar verplichtingen aan vast zitten, o.a. met betrekking tot een 
veiligheids- en integriteitsbeleid. Daarbij horen ook VOG’s. 
Ada Meurs geeft een korte toelichting op waarom VOG’s nodig zijn. Omgangsvormen zijn niet 
meetbaar, een VOG wel en is daarmee betrouwbaar voor bijvoorbeeld ouders van 
minderjarigen. Een VOG is professioneel, vertrouwenwekkend en uitwassen worden 
voorkomen. 
Opgemerkt uit de vergadering wordt of een VOG voor een bepaalde tijd geldig is: dit is nog 
niet bekend. 
Erik: Het aanvragen is nu in uitvoering. Er is echter geen overgangsperiode afgesproken. 
Daarom stelt Erik dat diegenen die nu geen VOG willen aanvragen voor de duur van hun 
functie het geen belemmering is. Wel dient de opvolger een VOG aanvragen. De VOG is voor 
instructeurs, stagemolenaars, commissieleden, ondersteunende diensten, en 
afdelingsbesturen (voorzitter en penningmeester). De VOG wordt individueel aangevraagd 
door het Gilde en daar zijn geen kosten aan verbonden. De ledenadministratie slaat de VOG’s 
veilig op en houdt bij wie een VOG heeft ingeleverd. 

 
• Commerciële sponsoring 

Het Gildebestuur is geen voorstander van commerciële sponsoring op afdelingsniveau. Reden 
hiervoor is dat je als afdeling een verplichting op je neemt met het gevaar dat wie betaalt ook 
bepaalt. Het GVM ontvangt € 25000,00 subsidie die verdeeld wordt over een aantal 
onderwerpen. Erik Kopp vraagt aan Gerard Troost wat zijn mening is. Hij is het eens met de 
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opvatting van het bestuur.  
Michel Dellebeke: De vraag komt uit Zeeland. Achterliggende gedachte: 
valbeveiliging, denken aan bedrijf moderne windenergie. Minimaal vijf jaar aan afdeling 
koppelen. Er wordt bekeken of er op landelijk niveau iets met een bepaalde sponsor kan. Als 
het past binnen het profiel van de molenwereld. 
Actiepunt bestuur: kom met protocol en concept-overeenkomst voor sponsoring. 
 

• Overeenkomst jeugdlid/minderjarige MIO 
Dit onderwerp is neergelegd bij onze juridische adviseur. De huidige overeenkomst is niet 
voldoende dekkend geregeld. De nieuwe overeenkomst is als document bij de vergadering 
toegevoegd. 
Een minderjarige moet of jeugdlid zijn of MIO (Molenaar in opleiding). Alle andere kinderen 
hebben de status van bezoeker. Vanaf 14 jaar kun je MIO zijn. Jeugdlid ben je tot 18 jaar. Als je 
jeugdlid blijft en geen MIO wordt mag je b.v. niet in de wieken klimmen. 
Gemeenten hebben vaak een aparte aansprakelijkheid voor maatschappelijke stages. 
Waar staat wat bepaalde groepen wel of niet op de molen mogen doen? Staat op de website 
Arboportaal.  
Wat doe je met kinderen met een verstandelijke beperking? Kijken wat mogelijk is en wat 
iemand kan. Dit met ouders/begeleiding bespreken. Jeugdlid kan altijd. 
In de discussie blijft het onduidelijk wie waarvoor aansprakelijk en verantwoordelijk is.  
Actiepunt bestuur: Maak duidelijk welke verantwoordelijkheden de molenaar en de 
begeleidende ouder van het minderjarige kind heeft, Maak tevens duidelijk wie aansprakelijk 
kan worden gesteld bij een incident of ongeval.  

• Voorstel contributie jeugdleden 
Stimuleren dat jongeren tot 18 jaar op de molen komen en blijven. Voorstel is hen geen 
contributie te laten betalen. Wel de verzekeringspremie. Vanaf 14 jaar kunnen jeugdleden MIO 
worden en starten met de opleiding. Dan betaalt de MIO ook het eenmalige inschrijfgeld.  
Ledenadministrateur Piet van Doorn: Inschrijfgeld molengids: in de nieuwe situatie bijna € 
55,00. Waarom is dit verdubbeld? Na discussie wordt besloten dat molengidsen en jeugdleden 
vanaf 1 januari 2024 geen inschrijfgeld hoeven te betalen, wel de verzekeringspremie. Zij 
ontvangen ook de Gildebrief.  
Geert geeft een toelichting op het financiële schema en de onderverdeling van het 
contributiegeld. 
Hierin is een wijziging aangebracht. Boeken worden niet meer meegerekend. Deze kunnen 
individueel aangeschaft worden in de webshop. Ze zijn wel gratis online beschikbaar. 
Boeken voor windmolenaar kosten 55 euro en voor watermolenaar 30 euro. 
Bij de inschrijving krijgt men een kortingscode. Die code blijft minimaal een jaar geldig. 
 

• Voorstel wijziging afdelingsbijdrage 
Drempelbedrag en bijdrage per lid. Sommige afdelingen hebben veel leden en krijgen wat 
meer. Sommige afdelingen komen met het drempelbedrag niet uit. Voorstel gaat in op 
verhogen drempelbedrag en verlagen bedrag per lid. 
Sommige afdelingen gaan er op achteruit en sommigen gaan er op vooruit. Noord-Brabant 
geeft aan dat ze nu al geld tekortkomt. Het gildebestuur geeft aan dat geen enkele afdeling 
zonder geld komt te staan. Trek aan de bel als het nodig is. De bijdrage is specifiek voor 
opleidingszaken 
De wijzigingen gaan in per 1 januari 2024. 
Hoe gaan we om met leerlingen die in Brabant examen doen maar in Zeeland lessen? Kun je 
op eigen verzoek ondergebracht worden bij een andere afdeling? Ja.  
Harrie Muhren: hoge zakelijke kosten van het hebben van een rekening per afdeling. 
Geert Jonker geeft aan dat de Triodos bank hier vooralsnog niet aan wil meewerken.  
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Actiepunt: Bestuur onderzoekt of andere banken (ook in buitenland) 
goedkoper zijn en komt zo mogelijk met nieuw voorstel.  
 

5. Opleidingszaken 
• Weercursus online 

Toelichting door Kees Kammeraat. Er is veel belangstelling. Van de 250 aanmeldingen logt circa 
tweederde in. Sommigen hebben aangegeven dat het niet lukte om in te loggen. De stream is 
na de onlinecursus nog twee weken te bekijken via YouTube kanaal van het Gilde. Dit is een 
afspraak die gemaakt is met David Henneveld. Het is lesmateriaal en hij wil liever niet dat dit 
eindeloos online staat. Annemie: Nadelig is dat als je het online doet, je geen MIO’s fysiek 
tegenkomt.  
Actiepunt afdelingen: feedback leden over de onlineweercursus.  
 

• Vertaling handboeken 
Vertaling watermolenaarsboek en lesbrieven is gereed. De opmaak van het boek is op dit 
moment niet goed genoeg om het op de website te zetten. Hier wordt aan gewerkt. 
Handboek windmolenaar is voor driekwart af. 
Vraag of de watermolenaar handboek ook in het Duits vertaald wordt? In eerste instantie in het 
Engels. Hiervoor is ook subsidie gekregen. Gerard Troost: De reden is Nederland-Molenland bij 
UNESCO. Er wordt een wereldwijd netwerk gesmeed. Onderzoek of er behoefte is aan een 
vertaling in het Duits en bouw een netwerk op (d.m.v. congres of platform). 
 

• Digitaal maalboekje 
Vorige keer is in de OR besproken dat hier geen behoefte aan is. Jonge molenaars zijn echter 
wel bezig met een ontwerp hiervoor. Er is een opzet gemaakt dat nog verder wordt uitgewerkt. 
Dit onderwerp komt in later stadium terug. 

• Actiepunt: Ontwikkeling en behoeftestelling digitaal maalboekje 
 

• Cursus didactische vaardigheden door Frans Hulzink 
Ondersteuning voor instructeurs en stagemolenaars in hoe ze omgaan met MIO’s. De cursus 
zou in april zijn en staat nu voor november op de agenda. LB en NB vinden de reisafstand te 
groot. Erik geeft aan dat reiskostenvergoeding mogelijk is. 
Kees vraagt of de examencommissie een bedrag aan Frans Hulzink betaalt als hij een landelijk 
examen bijwoont. 
Onderzoek of er meer mensen zijn die dit soort cursussen kunnen geven. 
Ada Meurs vraagt of er een profielbeschrijving is. Didactische vaardigheden op HBO-niveau en 
kennis hebben van de molenwereld. 
Actiepunt: profielschets maken voor iemand die cursus didactische vaardigheden geeft. 
 

• Tweefasen opleiding 
N.a.v. enquête onder MIO’s is er onderzocht hoeveel en waarom mensen geen examen doen. 
Het betreft ongeveer 40% van de MIO’s die nooit examen doen. De redenen zijn ondermeer: 
theorie te veel, examenvrees en geen verantwoordelijkheid durven nemen. Twee OR’s geleden 
is besloten die MIO’s tegemoet te komen. Er is in de OR van oktober 2022 een voorstel 
ingediend om naast de huidige opleiding een traject te maken voor de opleiding in twee fasen 
voor een korenmolen. Na overleg tussen de voorzitter van het Gilde en de voorzitter van de 
examencommissie van DHM is het voorstel aangepast tot een gefaseerde opleiding voor het 
onbelast draaien op alle molens ongeacht het werktuig dat erachter zit.  
Tegelijkertijd zijn het Gilde en DHM van mening dat er meer moet gebeuren om de huidige 
opleiding te verbeteren. En dan gaat het om het lesmateriaal, de wijze van instructie geven, 
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ondersteuning van instructeurs en voorlichting door de examencommissie 
aan instructeurs en examinatoren van de toelatingsexamens over de wijze 
van examineren,  
Na een goede inhoudelijke discussie wordt er besloten tot het instellen van een commissie 
bestaande uit leden van het Gilde (3) en leden van de examencommissie van DHM (3) onder 
leiding van Johan van Dijk. De opdracht is, maak plan van aanpak voor verbetering van de 
opleiding – gereed eind 2023. Werk dit uit tot een compleet voorstel zodanig dat de verbeterde 
opleiding vanaf januari 2026 gereed is. De commissie zal elke OR een stand van zaken geven 
over de voortgang van het traject. Uiteindelijk beslist de OR over het voorstel.  
Tevens wordt besloten ter overbrugging voor de jaren 2024-2025 tijdelijk de gefaseerde 
opleiding voor het onbelast draaien op alle molens ongeacht het werktuig dat erachter zit voor 
afdelingen die daaraan behoefte hebben, in te voeren. De examencommissie heeft zich bereid 
verklaard mee te werken aan het examineren van deze gefaseerde opleiding. Deze tijdelijke 
opleiding gaat per 1 januari 2024 in.  
 

• Schema procedure aanmelding examen 
De periode tussen toelatings- en DHM-examen is te lang. Voor proef is DHM twee jaar geleden 
daartoe overgegaan naar vier keer per jaar examineren. Nico doet verslag van de evaluatie en 
komt tot de conclusie dat er meer nadelen dan voordelen zijn voor de organisatie, de 
examinatoren en voor de examenkandidaten. Het voorstel is om terug te gaan naar twee keer 
per jaar. Het nieuwe voorstel is als notitie bijgevoegd. 
Besloten wordt tot twee vaste periodes waarin de examens van de DHM worden afgenomen. 
Daarbij worden de oefenperiodes ter voorbereiding ingekort tot vier weken. De koppeling 
tussen de examenperiodes van DHM en de periodes waarin de afdelingen hun examens 
plannen wordt losgelaten. Afdelingen: regel je eigen examenperiode. Zorg dat de kandidaten op 
tijd worden aangemeld. 
Aanmelddatum 1 januari 2024 blijft staan. De definitieve data voor aanmelding voor de rest van 
2024 e.v. worden nog gecommuniceerd. 
 

LUNCH 
 
6. De 5-minuten van wordt ingekort vanwege de tijd. 

Gerard Troost over speelmolens: volgende OR. 
Nico van den Broek: 94% is geslaagd tijdens de zomerexamens. 
ZL: er is een nieuw bestuur met nieuwe statuten. Lijst gemaakt waaraan instructeurs moeten 
voldoen. Eén van de oprichters van de afdeling is overleden. 
 

7. Veiligheid 
• Incidenten en ongevallen 

Er worden een aantal incidenten en ongevallen benoemd. 
• Veiligheidsdag uitgesteld: er is een datumprikker uitgegaan voor een volgend overleg 

(nagekomen za 7 feb 2024) 
• Herhaling training valbeveiliging is geïnventariseerd.   
• Keuring valbeveiligingsets: laat ze keuren, zeker als ze vaak gebruikt zijn. Declareren kan bij het 

Gilde. 
• Hygienecode korenmolens is vernieuwd. Is wel wat strenger geworden. Bij de secretaris van 

het AKG kun je de nieuwe informatie ophalen. Zet dit uit bij de korenmolenaars binnen je 
afdeling. 

• Checklist gebruik steenkraan: is in concept gereed. Zodra deze geaccordeerd is, wordt deze op 
de website geplaatst en wordt ook gecommuniceerd naar de afdelingen. 
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• Drenthe: gemeenteambtenaar van gemeente Tynaarlo heeft aangegeven dat 
hij wil dat valbeveiliging ook wordt gebruikt bij het opzeilen.  
Erik Kateman (veiligheid) geeft aan dat je beter ‘klein’ op afdelingsniveau kunt beginnen. Hij 
pakt het op. 
Actie: Bericht naar gemeente Tynaarlo dat het Gilde hierover vastgestelde regelgeving heeft.  
 

8. Rondvraag 
Hans LB: mededeling: nieuw bestuurslid die gaat over jeugdleden. 
Biotoopwacht: voorstel om deze weer in te stellen, regionaal dan wel landelijk. Binnen DHM 
behartigt Agnes de Boer de biotoop belangen van moleneigenaren. 
Ada: er zijn molenaars die soms problemen hebben met het bestuur van hun molenstichting. Het 
betreft dan onbegrip, moeizame communicatie of anderszins. Erik wil graag wat voorbeelden uit 
land. Erik heeft op 8 november overleg met molenadviesraad. Daar vraag neerleggen: goed 
communiceren.  
ZH: EAF digitaal werkt nog niet. Nico pakt het op. 
Actie: Digitaal EAF werkbaar maken voor iedere afdeling. 
ZL: molenjongeren komt veel op FB voorbij. De combinatie feestjes en drank is dan ongelukkig. 
Blijf kritisch kijken hoe dingen geplaatst worden. 
Ledenlijst: ZL heeft eigen ledenlijst. Ziet verschillen met adressering in ledenbeheer Gilde. Vraagt 
om stukje automatisering. Advies: neem contact op met de ledenadministratie. 
Als iemand een adres wijzigt op het landelijk ledenbeheer, geef het dan ook door aan het 
ledenbeheer van de afdelingen. Hier wordt over nagedacht of er een verbeterslag gemaakt kan 
worden. 
Actie: Verbeterslag adressen afdelingen en GVM/DHM. 
 

9. Datum volgende opleidingsraad 
De volgende opleidingsraad is 9 maart 2024. 
 

10. Sluiting 
Om 15.35 sluit de voorzitter de vergadering. 
 


